

# Referat

## Fra møte i VKMs hovedkomitee

**Dato:** 22.11.2023, kl. 8.30-12.30

**Sted:** Starhotel du Parc (Parma) og digitalt (Teams)

**Møteleder:** Inger-Lise Steffensen

### **Deltakere:**

Hovedkomiteen: Fysisk deltagelse: Inger-Lise Steffensen, Gaute Velle, Marianne Stenrød, Monica Sanden, Håvard Steinshamn, Bjørnar Ytrehus, Elisabeth Madslie, Taran O. Skjerdal, Espen Rimstad. Digital deltagelse: Helle Katrine Knutsen, Lene Frost Andersen (vara for Tor Strand), May-Guri Sæthre, Hugo de Boer.

Sekretariatet: Fysisk deltagelse: Harald J. Gjein, Hilde Mellegård, Danica Grahek-Ogden, Anne-Grethe Danielsen (påtroppende kommunikasjonssjef).

Digital deltagelse: Merethe Aasmo-Finne, Barbara Bukhvalova, Tanya Kristiansen, Nana Yaa Boahene, Daniel Flø, Tron Gifstad, Ingrid M. Høie, Anne Marthe Ganes Jevnaker, Helen Engelstad Kvalem, Inger Therese Laugsand Lillegaard, Kristin Opdal Seljetun

Observatører: Ingen observatører deltok

Forfall: Fra hovedkomiteen: Trine Husøy, Tor Strand. Fra VKMs oppdragsgivere: Kari Bryhni, Ingvild Riisberg, Ole Berg

## **1. Velkommen, fravær, habilitet og godtgjøring**

Hovedkomiteens leder Inger-Lise Steffensen ønsket velkommen til årets fjerde møte i hovedkomiteen. Ingen av medlemmene hadde noe å melde til spørsmål om habilitet i dagens møte.

## **2. Godkjenning av møteinnkalling og dagsorden**

Komiteen hadde ingen anmerkninger til møteinnkallingen. Dagsorden ble godkjent uten merknader.

## **3. Oppfølging fra HK-møtet 20.09.23**

## **Sammensetning av prosjektgruppe versus godkjenningsgruppe**

Saken er en oppfølging fra hovedkomiteens møter 31. mai og 20. september.

Sekretariatet innledet om saken, med utgangspunkt i saksnotatet, der det var skissert et mulig løsningsforslag og bakgrunn for det.

Møteleder åpnet for kommentarer på oppsummeringen av diskusjonen fra møtet 20. september. Hovedkomiteen gav sin tilslutning til oppsummeringen, og mente den var grundig og dekkende. Det kom ingen forslag på endringer i oppsummeringen.

Møteleder åpnet deretter for kommentarer til løsningsforslaget i saksnotat ved å ta "runden rundt bordet" innom alle faggrupelederne (eller nestledere) som var til stede i møtet. En samlet hovedkomite i VKM ga sin tilslutning til følgende forslag og dermed tilrådning til VKMs direktør:

*"Sekretariatet foreslår at det ikke settes krav til sammensetning av prosjektgruppe versus godkjenningssgruppe i VKMs rutiner. Det bør imidlertid være en bevissthet rundt dette ved nedsettelse av prosjekt- og godkjenningssgrupper (grunnet hvordan det kan oppfattes utad). Diskusjonen i HK har bidratt til økt bevissthet rundt problemstillingen.*

*Sekretariatet har følgende forslag til løsning på saken:*

*Det tas inn en formulering i VKMs godkjenningssrutine: «I arbeidet med organisering og styring av VKMs prosjekter, skal det tilstrebes at sammensetningen av prosjektgruppe og godkjenningssgruppe ikke er identisk (utgjøres av de samme medlemmene). Styringsgruppa for hvert prosjekt har et særlig ansvar for å følge opp dette.»*

*I tillegg vil sekretariatet gå gjennom informasjon om arbeidsprosess/arbeidsmåte/hvordan vitenskapelige vurdering utarbeides på VKMs nettsider og tydeliggjør dette, dersom nødvendig."*

#### **4. EFSA's aktiviteter/planer innen KI (kunstig intelligens)**

Gaute Velle innledet kort til saken. Ermanno Cavalli og Yannick Spill fra EFSA orienterte om "EFSA roadmap on AI", pågående aktiviteter/prosjekter (ontologies project, automation of systematized reviews, topic modelling) og om "Risk management framework" innen KI. Spill og Cavalli orienterte blant annet om at EFSA benytter seg forsøksvis av KI som verktøy for å screene tittel og abstract (i programmet Distiller), og at de også har KI-verktøy for å ekstrahere data fra artikler. Det ble også nevnt at KI har vist seg nyttig i håndtering av innspill ifbm offentlige høringer. Presentasjonene fra Cavalli og Spill ble etterfulgt av en diskusjon med deltagerne på møte i VKMs hovedkomite. Ett tema som ble diskutert, var erfaringer i EFSA så langt med bruk av ulike KI-verktøy. Det ble nevnt at KI-funksjonen i Distiller ikke er tilstrekkelig transparent, dette er også tilfelle for andre verktøy på markedet. Oppdatering av relevante veiledningsdokumenter fra EFSA ble også nevnt, som guidance på systematiske kunnskapsoppsummeringer (sistnevnte vil oppdateres med bruk av KI etter hvert). EUs arbeid med regelverk for KI ble også kort diskutert.

## **5. Nytt fra sekretariatet**

Harald Gjein orienterte om følgende saker:

- Fra dialogmøte med Mattilsynet og Miljødirektoratet 01.11.23
- Fra kontaktmøte med HOD, KLD, LMD og NFD 02.11.23
- Samarbeid/aktiviteter - EFSA
- Evaluering av VKM (evalueringen blir utført av DFØ og er forventet ferdigstilt innen 1. mai 2024).
- Endringer i personalet i VKMs sekretariat (ny kommunikasjonssjef Anne-Grethe Danielsen, som var til stede under møtet og presenterte seg selv).

## **6. Refleksjoner rundt aktuelle saker i noen av faggruppene**

Det ble orientert kort rundt og åpnet for spørsmål til følgende prosjekter:

- Vekstmedier og plantehelse (v/May-Guri Sæthre)
- Avløpsslam som gjødsel (v/Håvard Steinshamn)
- Genredigert, steril laks – risikovurdering av feltforsøk (v/Gaute Velle)
- "Andre stoffer"-oppdrag: rutin og quercetin (v/Inger-Lise Steffensen)

## **7. Eventuelt**

Det var ingen saker under eventuelt.

## **8. Evaluering av møtet**

Det tekniske rundt møtet var ikke optimalt (møterommet manglet nødvendig utstyr for å kunne gjennomføre et digitalt møte på en hensiktsmessig måte).

Møtet i VKMs hovedkomité ble etterfulgt av felles møte med EFSA Scientific Committee (fysisk i Parma og digitalt på Teams).